THE HISTORICAL AND ARCHITECTURAL SKETCH

  
The Holy Trinity Alexander Nevsky Lavra is an active monastery of the St. Petersburg Diocese. It was Peter I who in 1710 commissioned the building of the cloister in honour of the Righteous Great Prince Alexander Nevsky on the site where, as legend says, Andrei, the son of Alexander Nevsky, defeated the Swedes in 1310. The history of monastery starts from March 25, 1713, the date of the consecration of the first cathedral.

The original design was submitted by Domenico Trezzini, one of the first architects of St. Petersburg, and approved by Peter I.

The building of the double Annunciation Church is the oldest one in the monastery ensemble. The church is located in the north-eastern corner of the monastery square, next to the bridge across the Monastyrka River. The consecration of the upper church in honour of the Saint Alexander Nevsky took place on August 30, 1724. Peter I personally brought the relics of Grand Prince into the new church. The lower church was consecrated in the name of the  Annunciation of the Virgin on March 25, 1725. On May 12, 1800, the church received the ashes of the famous military leader Alexander Suvorov. Nowadays the church, together with the. Lazarevsky and Tikhvinsky Cemeteries (Necropolis of the 18th century and Necropolis of Masters of Arts, respectively) belong to. the State Museum of Urban Sculpture. 

The Church of the Holy Spirit, added to the Annunciation Church and consecrated in 1821, would also serve as a burial place. Adjoining the Church of the Holy Spirit is the building of the same name (designed by Domenico Trezzini, completed in 1718) that currently houses the Lavra’s administration, monks' cells and hostel.

           The 1740s-1750s was the time of intensive development of Russian architecture. That was the time when the Prosforny, Fiodarovsky and Seminary blocks of the Lavra were built (designed by Pietro Trezzini and Mikhail Rastorguyev). In 1756 building work an the Archery house and Metropolitan block got underway. Since the early 1760s the scope of the building has steadily grown.

In 1774 the construction of the walls and northern Annunciation entrance between the Annunciation Church and Prosforny block completed the ensemble of the monastery square. The beautiful architectural ensemble of the Lavra, being on the thoroughfare of the city, led to the improvement of its surroundings. On Catherine II's order, the architect Ivan Starov was commissioned to develop a reconstruction plan for the monastery territory. By erecting of the Nadvratnaya Church on - the- Yetes and stone walls, Starov, apart from having created the entrance to the monastery, included the Lavra's Necropolis into the general architectural ensemble. The reconstruction was completed in 1789.

ИСТОРИКО-АРХИТЕКТУРНЫЕ НАБРОСКИ

Свято-Троицкая Александро-Невская Лавра – это действующий монастырь Санкт-Петербургской епархии. Указом Петра I в 1710 г. на берегу, где, по преданию, Андрей, сын Александра Невского, воевал в 1310 г. со шведами, было начато строительство обители в честь благоверного Александра Невского. История монастыря берет начало 25 марта 1713, когда был освящен первый собор.
Первый проект был предложен Доменико Трезини, одним из первых архитекторов Санкт-Петербурга, и одобрен Петром I. 
Здание двуглавой Благовещенской церкви – старейшее из всего архитектурного ансамбля. Церковь располагается в Северо-Восточном углу монастырского комплекса, недалеко от моста через реку Монастырскую. Освящение верхней церкви в честь Александра Невского состоялось 30 августа 1724, Петр I лично внес реликвии Великого Князя в новую церковь. Нижняя церковь была освящена в честь Благовещения Девы Марии 25 марта 1725. 12 мая 1800 в церковь были переданы останки знаменитого полководца Александра Суворова. Сегодня церковь, как и Лазаревское и Тихвинское кладбища (Некрополь XVIII в. и Некрополь деятелей искусства, соответственно), принадлежит Государственному Музею Городской Скульптуры. 
Духовская Церковь, пристроенная к Благовещенской и освященная в 1821 году, также иногда служила местом захоронения. К ней примыкает здание, освященное тем же именем и спроектированное Доменико Трезини, в настоящее время в нем располагаются администрация Лавры, кельи монахов и гостиница.

1740-1750-е гг. Стали временем активного развития архитектуры в России. В эти годы были построены Просфорный, Федоровский и Семинарский корпуса, спроектированные Пьетро Трезини и Михаилом Расторгуевым. В 1756 начались работы по возведению Архиерейского дома и Митрополичьего корпуса. С начала 1760-х масштабы строительства неизменно росли.

Возведение стен и северных Благовещенских ворот между Благовещенской Церковью и Просфорным корпусом завершило монастырский комплекс. Красивый архитектурный ансамбль Лавры, находясь на главной артерии города, привел к развитию окрестностей. Указом Екатерины II архитектору Ивану Старову было поручено разработать план по реконструкции монастырской территории. Посредством возведения Надвратной Церкви и каменных стен, а также построив ворота в монастырь, Старов включил Некрополь  Лавры в общий комплекс монастыря. Реконструкция была завершена в 1789 году.
